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Stará fotografie historické opony ze sokolovny v Kunvaldě.

(fotografii zapůjčila paní R. Krčmářová)



Přítomni: Ing. Josef Paďour, Ing. Jana Trejt-
narová, Daniela Bolečková, Ing. Roman Rusz, 
Josef Vagner, Alena Foglová, Matouš Paďour, 
DiS. Bc. Marta Gregušová, DiS., Ing. Jan Poká-
lený, Petra Zářecká, Roman Vagner

* Kontrola hospodaření městyse Kunvald 
za rok 2020.

Kontrola hospodaření městyse Kunvald byla 
provedena kontrolory z Oddělení přezkumu hos-
podaření obcí Pardubického kraje dne 12. 2. 
2021. Konečnému přezkoumání předcházelo 
Dílčí přezkoumání, které proběhlo dne 9. 10. 
2021. Výsledek přezkumu – při přezkoumání 
hospodaření nebyly shledány chyby a nedo-
statky.

Zastupitelstvo vzalo Zprávu o výsledku pře-
zkoumání hospodaření za rok 2020 městyse 
Kunvald a její výsledek na vědomí.

* Kontrola Okresní správy sociálního zabezpe-
čení za rok 2020.

Starosta uvedl, že zastupitelům byl zaslán 
Protokol o kontrole č. 145/21/670, která pro-
běhla bez přítomnosti pracovníků Úřadu 
městyse Kunvald v sídle OSZ. Uvedl, že zjištěný 
administrativní nedostatek byl odstraněn v prů-
běhu kontroly, jinak nebyly zjištěny nedostatky.

Zastupitelstvo vzalo Protokol o kontrole OZS 
Ústí nad Orlicí č. 145/21/670 na vědomí. 

* Řád veřejného pohřebiště.
Zastupitelé se seznámili s návrhem textu Řádu 

veřejného pohřebiště, jehož úpravu bylo nutné 
provést s ohledem na stávající platnou legislativu. 
Řád veřejného pohřebiště vydává Městys Kunvald 
jako provozovatel veřejného pohřebiště podle 
§16 odst. 1 zák. č. 256/2001 Sb., o pohřebnictví.

Starosta v této záležitosti uvedl, že návrh 
textu Řádu veřejného pohřebiště byl zaslán ke 
schválení na Krajský úřad Pardubického kraje, 
Odbor rozvoje, oddělení územního plánování, 
kterým byl dne 3. 3. 2021 vydán souhlas se 
změnou Řádu veřejného pohřebiště vydaného 
městysem Kunvald. Dále uvedl, že Řád veřej-
ného pohřebiště musí být umístěn na viditel-
ném místě u pohřebiště, bude tedy zadána jeho 
výroba.

Zastupitelstvo odsouhlasilo 11 hlasy všech 
přítomných zastupitelů Řád veřejného pohře-
biště. 

* Zjednodušené podlimitní řízení na veřejnou 
zakázku na stavební práce – Kampelička.

Starosta uvedl, že zastupitelé v podkladech 
k jednání zastupitelstva obdrželi návrh textu 
Výzvy k podání nabídky vč. Zadávací dokumen-
tace a pokynů pro zpracování nabídky a dále 
návrh textu Smlouvy o dílo k této zakázce, která 
je nedílnou součástí Zadávací dokumentace. 
Dále uvedl, že PD, která bude přílohou Výzvy, 
je velmi obsáhlá (co do rozsahu i objemu dat), 
proto byli zastupitelé vyzváni, aby – pokud mají 
zájem – se zastavili na Úřadě městyse, kde je PD 
uložena a kde mají možnost do ní nahlédnout 
nebo ji prostudovat. Sdělil, že této možnosti 
nahlédnutí do projektové dokumentace využil 
pouze Ing. Pokálený.

Ing. Rusz vystoupil s názorem, že je pře-
svědčen o tom, že řešení je velmi nákladné, 
v současné době, kdy nejsou známy výše příjmů 
obcí, které budou nepochybně ovlivněny pan-
demickou krizí. V případě, že příjmy městyse 
budou velmi sníženy, nebude možné pokrýt ani 
výstavbu Kampeličky ani ostatní výdaje městyse. 
Požádal zastupitele o rozvahu v této záležitosti.

Dále vystoupil pan Všetička, který přečetl 
Prohlášení občanů, pod kterým jsou podpisy 
11 rodin, které žádají o přehodnocení přístupu 
k zamýšlené rekonstrukci Kampeličky a v pří-
padě realizace obavu o finanční zabezpečení dal-
ších potřeb městyse.

Poté vystoupil pan Jiří Jindra, který přečet 
za skupinu podepsaných občanů dopis, ve 
kterém se obrací na zastupitele se žádostí o pře-
hodnocení záměru rekonstrukce Kampeličky 
s ohledem na výši investice. V dokumentu jsou 
uvedeny dotazy týkající se zajištění financování 
akce, splnění koncepčních cílů, zda byl pro-
jekt posouzen expertní či nezávislou skupinou, 
zda byl projektant a zástupce zadavatele vybrán 
v otevřeném řízení, z jakých zdrojů bude a jaká 
je hodnota celkového potřebného a nového 
vnitřního provozního vybavení rekonstruované 
budovy, jak bude zajištěno v případě realizace 
této akce financování nákladů potřebných k pro-
vozu akce. Dále je uvedena žádost, aby tento 
podnět byl prostřednictvím zastupitele vzat na 
pořad jednání zastupitelstva, nebyly urychleně 
prováděny další kroky v přípravě realizace akce 
bez vyjasnění všech uvedených otázek, zajištění 
jednorázového veřejného projednávání přípravy 

Nejdůležitější body ze zasedání zastupitelstva městyse dne 11. 3. 2021
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* Žádosti ZŠ a MŠ Kunvald o čerpání 
investičního fondu a využití bytového  
prostoru školy. 

∙ Žádost o čerpání investičního fondu – sta-
rosta uvedl, že důvodem je závada na doprav-
níku paliva v kotelně. Zastupitelé obdrželi žádost 
s cenovou nabídkou firmy TAURUS, s.r.o. Chru-
dim. V této nabídce jsou zpracovány 2 varianty 
– varianta náhradní spirály ve výši 21.210, – Kč 
bez DPH a dále varianta dodávka a montáž nových 
2 ks dopravníků ve výši 49 360, – Kč bez DPH. Sta-
rosta uvedl, že firma, která dodávala kotle již nee-
xistuje, zařízení je v provozu sedmým rokem, proto 
doporučuje využít druhou variantu, neboť na tuto 
firma poskytuje záruku a servis. Ing. Rusz se dotá-
zal na technické podmínky dopravníku a na dodací 
lhůtu. Starosta odpověděl, že oprava je plánována 
na dobu prázdnin, v současné době jsou zásob-
níky doplňovány ručně.

Zastupitelstvo po dalším krátkém projednání 
odsouhlasilo 11 hlasy všech přítomných zastupi-
telůžádost Masarykovy ZŠ a MŠ Kunvald o čerpání 
investičního fondu na nutnou výměnu dopravníku 
dle nabídky firmy TAURUS, s.r.o. Chrudim.

∙ Využití bytového prostoru školy. Zastupitel-
stvo se seznámilo s oznámením Masarykovy ZŠ 
a MŠ Kunvald o využití bytového prostoru školy, 
který doposud obýval pan školník. Vzhledem 
k tomu, že pan školník končí pracovní poměr k 31. 
3. 2021 a uvolní byt, sděluje paní ředitelka, že byt 
byl nabídnut zaměstnancům školy, zájem proje-
vil pan učitel V. Kodytek, se kterým bude od 1. 4. 
2021 uzavřena nová nájemní smlouva. Zastupitel-
stvo vzalo informace na vědomí. 

* Žádost o osvětlení cesty ke st. parcele 
č. 78 – p. Lucie Knesplová.

Zastupitelstvo se seznámilo se žádostí paní 
Lucie Knesplové o realizaci osvětlení cesty k par-
cele st. č. 78 a na parcele č. 283/3. Jako důvod 
uvádí bezpečný pohyb po komunikaci p. č. 3303. 

Jana Trejtnarová uvedla, že dle jejího názoru 
není nezbytné budovat osvětlení na této komu-
nikaci, neboť je osvětlení nad parcelou a dole 
u st. silnice, komunikace tedy není zcela ve tmě. 
Není standardní budovat osvětlení ke každé 
nemovitosti, Starosta uvedl, že veřejné osvětlení  
v Kunvaldu je definováno jako orientační. 
Paní Bc. Gregušová se zeptala, jak je tato komu-
nikace využívána, starosta odpověděl, že v převaze 
pěšími, s občasným přejezdem automobilu vlast-
níkem st. parcely, cesta je měkká, nezpevněná.

realizace, obratem jmenovat nezávislou profesní 
skupinu, která pro rozhodnutí zastupitelů při-
praví relevantní podklady. Pan Jindra předal text 
starostovi městyse a požádal, aby byl zaproto-
kolován. 

Starosta text převzal a uvedl, že dokument 
bude zapsán na Úřadu městyse Kunvald pod 
číslem jednacím a zastupitelstvo se jím může 
zabývat.

V další déle trvající diskusi k tomuto tématu 
vystoupili na podporu přednesených poža-
davků občanů další občané, pan Jiří Křen, 
pan Ing. Šrefl, pan Vratislav Rusz, pan Eduard 
Štumpf, pan Jindra, kteří se vyjadřovali ke kva-
litě projektu, kterou zpochybnili a jeho financo-
vání. Paní Mgr. Jindrová, která požádala, aby 
zastupitelé jednotlivě sdělili svůj názor na finan-
cování projektu a postupně je vyzývala k vyjá-
dření.

Starosta Ing. Paďour vysvětlil, že pokud 
v současné době záležitost neposuneme dále 
– tj. neschválíme text Výzvy a Smlouvy tak, 
aby mohlo být vypsáno výběrové řízení, je 
zde velké riziko, že v případě získání dotace 
nebude reálné stihnout stanovený termín. Dále 
uvedl, že vypsáním výběrového řízení není 
dáno, že musí být podepsána Smlouva o dílo 
a rovněž uvedl, že dotace v tomto případě 
činí až 10 mil. Kč a obdobný dotační program 
nemusí být v dohledné době již vypsán, je zde 
tedy jedinečná šance získat finanční prostředky 
ve značné výši.

Jana Trejtnarová uvedla, že je přesvěd-
čena, že akce je připravena, projekt je vypra-
cován odpovědně. Uvedla, že Kampelička se 
řeší několik let a po celou dobu nezaznamenala 
zájem občanů o tento projekt. Projekt byl všem 
zastupitelům k dispozici k nahlédnutí a prostu-
dování na Úřadu městyse dostatečně dlouhou 
dobu a nyní se domnívá, že iniciativa přišla pět 
minut po dvanácté. Dále uvedla, že v Kunvaldu 
se v uplynulých letech realizovalo hodně akcí, 
a to i finančně náročných a přesto se při uhra-
zení běžných ročních nákladů podařilo nastřádat 
značné finanční prostředky.

Po další diskusi zastupitelstvo hlasovalo 
o následujících bodech:

∙ Výzva k podání nabídky vč. Zadávací 
dokumentace a pokynů pro zpracování nabídky 
– odsouhlaseno 8 hlasy (D. Bolečková, A. 
Foglová, Ing. J. Paďour, M. Paďour, J. Trejtna-
rová, J. Vagner, R. Vagner, P. Zářecká) , 3 hlasy 
proti ( M. Gregušová, Ing. Pokálený, Ing. Rusz).

∙ Text Smlouvy o dílo – Kampelička Kun-
vald, revitalizace objektu č.p. 31 – odsouhla-
seno 8 hlasy(D. Bolečková, A. Foglová, Ing. J. 
Paďour, M. Paďour, J. Trejtnarová, J. Vagner, R. 
Vagner, P. Zářecká), 3 hlasy proti ( M. Gregu-
šová, Ing. Pokálený, Ing. Rusz). 
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Zastupitelstvo 10 hlasy zamítlo (D. Boleč-
ková, A. Foglová, M. Gregušová, Ing. J. Paďour, 
M. Paďour, Ing. Pokálený, J. Trejtnarová, 
J. Vágner, R. Vagner, P. Zářecká) , 1 se zdržel 
hlasování (Ing. Rusz), žádost paní Lucie Kne-
splové o realizaci veřejného osvětlení na poz. par-
cele č. 3303. 

* Smlouva o spolupráci s ČCE – Domek  
Na Sboru.

Starosta uvedl, že zastupitelé v podkla-
dech k jednání zastupitelstva obdrželi návrh textu 
Smlouvy s připomínkami zástupců Českobratr-
ské církve evangelické Praha o spolupráci a vyu-
žití Domku Na Sboru. Jana Trejtnarová uvedla, 
že ve středu 10. 3. proběhlo prostřednictvím 
videohovoru jednání se zástupci ČCE panem Plíš-
kem a panem Podroužkem o sporných bodech 
Smlouvy a došlo k částečné dohodě o těchto 
bodech. Následně zástupce ČCE pan Podrou-
žek zapracoval projednané do nově upraveného 
návrhu Smlouvy, který byl na městys Kunvald 
zaslán dne 11. 3. 2021 a zastupitelé neměli mož-
nost se s ním seznámit. Dále uvedla, že dle jejího 
názoru není možné ještě Smlouvu takto, jak byla 
upravena, podepsat a je nutno dále o ní jednat. 
Nicméně věří v dohodu, a proto doporučila jmeno-
vání dvou zástupců z řad zastupitelstva do připra-
vovaného Výboru pro využívání Domku Na Sboru.

Pan Ing. Rusz opětovně projevil zájem o člen-
ství v tomto výboru. Jako druhého zastupitele navrhla 
paní Daniela Bolečková Ing. Janu Trejtnarovou. 

V diskusi vystoupila paní Tátošová, zda by 
o pozemky patřící k Domku Na Sboru mohlo být lépe 
pečováno a mohly být lépe udržovány, tak jako to 
bylo v případě správců Šreflových a paní Kalousové. 

Zastupitelstvo po dalším krátkém projednání 
odsouhlasilo 10 hlasy (D. Bolečková, A. Foglová, 
M. Gregušová, Ing. J. Paďour, M. Paďour, 
Ing. Pokálený, J. Trejtnarová, J. Vágner, R. Vagner, 
P. Zářecká) , 1 se zdržel hlasování (Ing. Rusz), 
jako zástupce městyse Kunvald pana Ing. Romana 
Rusze a paní Ing. Janu Trejtnarovou. Dalším 
členem Výboru je na základě textu Smlouvy sta-
rosta městyse.

* Ověření platnosti rozpočtu na rok 2021.

Ing. Rusz sdělil, že dle jeho názoru byl rozpo-
čet městyse schválen v rozporu s platnou legislati-
vou z níže uvedených důvodů:

– rozpočet je v zásadním rozporu se středně-
dobým výhledem rozpočtu 2020 – 2025

– na internetových stránkách nebylo zveřej-
něno úplné znění rozpočtu, přestože tak zákon 

ukládá. Navíc toto bylo občanům přislíbeno na led-
novém zasedání na základě jejich žádosti.

– rozpočet nebyl zveřejněn na úřední desce 
i na internetu po celou dobu až do schválení roz-
počtu (sejmuto 8. 2. 2021 – uvedeno i na doku-
mentu, schváleno 11. 2. 2021).

Vyslovil obavu, že s takto schváleným rozpoč-
tem nelze pracovat.

Paní Alena Morávková vystoupila s omluvou, 
udělala chybu a rozpočet sejmula z Úřední desky 
dříve, než měla. K otázce nesouladu se středně-
dobým rozpočtem uvedla, že střednědobý výhled 
rozpočtu se tvořil v roce 2018, v tu dobu nebylo 
jasné, zda a v jaké roční míře se bude investovat do 
budovy Kampeličky, nebylo rovněž v tuto dobu ani 
počítáno s nákupem nemovitosti Kunvald čp. 392 
– penzion U Lípy. Střednědobý výhled se pro-
mítá do ročních rozpočtů, avšak nelze jej nadřa-
zovat, neboť teprve v konkrétním rozpočtu běž-
ného roku je zřejmé, v jaké výši a v jakých polož-
kách bude rozpočet sestaven. K členění rozpočtu 
uvedla, že bylo uveřejněno tak, jak ukládá zákon. 
Dále uvedla, že rovněž audity hospodaření zkou-
mají zda, a jakým způsobem a po jakou dobu byl 
rozpočet vyvěšen a doposud k tomuto způsobu 
členění rozpočtu a jeho uveřejnění nevznesl kon-
trolní orgán nikdy žádné připomínky.

Ing. Paďour uvedl, že vznesl dotaz ke kont-
rolnímu orgánu Pardubického kraje v této záleži-
tosti a rovněž ke kontrolnímu orgánu Ministerstva 
vnitra. Získal dva právní názory, ve kterých zaznělo, 
že dřívější sejmutí rozpočtu bude kvalifikováno 
jako drobný nedostatek, ale vzhledem k tomu, 
že rozpočet byl řádně vyvěšen po dobu 15 dní, byl 
řádně projednán v zastupitelstvu městyse a schvá-
len většinou hlasů, je platný. K získání závazného 
stanoviska bude nutné oslovit Ministerstvo financí, 
v jehož gesci je Zákon o rozpočtových pravidlech 
územních rozpočtů.

Zastupitelstvo vzalo informace, které zazněly 
v tomto bodě na vědomí a pověřilo starostu 
městyse oslovením MF o získání stanoviska. 

* Různé
Žádost TJ Sokol Kunvald – starosta sezná-

mil zastupitelstvo se žádostí TJ Sokol Kunvald 
o souhlas s využitím znaku městyse na praporu 
TJ Sokol Kunvald – zastupitelstvo žádost po krát-
kém projednání odsouhlasilo 11 hlasy (všichni 
zastupitelé pro).

Informace SPÚ – realizace opravy komu-
nikace Záhory – starosta městyse informoval, 
že SPÚ vypisuje výběrové řízení na zhotovitele 
díla. Oprava komunikace od křižovatky na Kuna-
čicích po nemovitost Skalkových a dále k Salaši 
a křižovatce k Zadnímu dolu by se měla v letoš-
ním roce zrealizovat. Zastupitelstvo vzalo infor-
mace na vědomí.
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Nejdůležitější body ze zasedání zastupitelstva městyse dne 8. 4. 2021

Přítomni: Ing. Josef Paďour, Ing. Jana Trejt-
narová, Daniela Bolečková, Ing. Jan Pokálený, 
Petra Zářecká, Roman Vagner Ing. Roman Rusz, 
Josef Vágner Bc. Marta Gregušová, DiS..

Omluveni: Matouš Paďour, DiS., Alena Foglová 

* Údržba komunikací.
Starosta městyse podal informace k úklidu 

místních komunikací a veřejných prostranství po 
zimní údržbě. Úklid (zametení), který by měl být 
realizován v termínu od 19. do 23.4. 2021 s ohle-
dem na klimatické podmínky. Zastupitelstvo 
vzalo informace na vědomí. 

* Smlouva o výpůjčce pozemku u požární 
nádrže – SDH Kunvald.

Zastupitelé se seznámili s návrhem textu 
Smlouvy o výpůjčce, která by měla být uzavřena 
mezi Městysem Kunvald, jako vlastníkem pozemku 
par. č. 397/3 a SH ČMS – Sborem dobrovolných 
hasičů Kunvald. Záměr poskytnutí pozemku k vyu-
žití byl vyvěšen po zákonem stanovenou dobu na 
Úřední desce městyse Kunvald, k záměru nepřišly 
žádné připomínky.

SDH Kunvald rovněž v souladu s textem 
Smlouvy předložil plán veřejně přístupných akcí 
na léto 2021 – otevření prodejních stánků o víken-
dech od 2.7. 2021 do 4.9. 2021, z toho 10. 7. 2021 
– Kunvaldská lávka. V plánu akcí rovněž uvedli, 
že v případě konání veřejně přístupných akcí pořá-
daných jinými spolky přizpůsobí otevírací dobu 
tak, aby vyšli vstříc pořadatelům jiných akcí.

Paní Marta Gregušová se dotázala, zda budou 
hasiči prostor půjčovat jiným osobám např. 
k soukromým oslavám a jak zabezpečí pořádek. 
Jana Trejtnarová vyzvala k vyjádření starostu SDH 
pana Josefa Šlezingra, který uvedl, že budou velmi 
pečlivě zvažovat, zda a komu případně prostor 
a stánky zapůjčí. Jana Trejtnarová uvedla, že dle 
textu smlouvy, pokud se bude jednat o jiné akce, 
než je uvedeno v plánu, jsou zástupci SDH povinni 

tuto záležitost oznámit a projednat se starostou 
městyse.

Zastupitelstvo odsouhlasilo návrh textu 
Smlouvy o výpůjčce 9 hlasy přítomných zastupi-
telů a pověřilo starostu jejím podpisem. 

* Smlouva o spolupráci – Domek Na Sboru.
Zastupitelé se seznámili s upraveným návrhem 

textu Smlouvy o spolupráci, který byl projednán 
a předběžně odsouhlasen se zástupci ČCE Praha. 
Poté předal slovo panu Ing. Petru Šilarovi, který by 
měl zastávat pozici čestného člena Výboru pro vyu-
žívání Domku Na Sboru a od počátku spolupracuje 
s městysem a jedná se zástupci ČCE.

Pan senátor Ing. Petr Šilar ve svém projevu 
uvedl, že byl od počátku u této iniciativy a zmínil 
spolupráci a vize, které provázely spolupráci po 
celou dobu. Požádal zastupitele o odsouhlasení 
smlouvy a uvedl, že pokračování spolupráce je 
žádoucí pro obě strany.

Jana Trejtnarová poděkovala těm zastupite-
lům, kteří se k původnímu návrhu textu smlouvy 
vyjádřili a uvedla, že současný návrh textu byl 
oproti původnímu doplněn o obecný závazek ČCE 
a městyse ke snaze o získání dalšího průvodce 
tak, aby Domek byl trvale otevřen o víkendech 
a st. svátcích v měsících květen, červen, září a dále 
závazek ČCE s pomocí vytipování průvodců – stu-
dentů historických oborů majících vztah k proble-
matice Jednoty bratrské. Pokud tedy zastupitel-
stvo odsouhlasí smlouvu a v časovém horizontu 
jednoho či dvou týdnů rovněž Synodní rada ČCE, 
smlouva bude podepsána.

Ing. Rusz uvedl, že zaslal zastupitelům vyjá-
dření správce objektu, paní Vandy Hlaváčkové, 
k otevírací době o víkendech v měsících květen, 
červen, září, které není dle jejího názoru a rovněž 
dle názoru pana Ing. Rusze zcela nutné a shle-
dávají jej problematickým i s ohledem na prodej 
drobných předmětů.

Jana Trejtnarová k tomuto uvedla, že smluv-
ním partnerem městyse je v této věci ČCE Praha, 
paní Hlaváčková má s ČCE pracovně právní vztah, 

* Diskuse
Ing. Dvořák se dotázal na připravovanou 

Knihu o osídlení Kunvaldu a dále k bytové výstavbě 
připravované v Kunvaldu v lokalitě za Štumpfo-
vými. Na první dotaz odpověděla Jana Trejtna-
rová – kniha je ještě po další krátkou dobu v při-
pomínkování, poté bude k dispozici k podrobné 

korektuře. Počítá se sestavením pracovní skupiny, 
která text pečlivě zkontroluje – jedná se především 
o údaje k 20. století. K bytové výstavbě odpověděl 
Ing. Paďour – začíná se s přípravou síťování parcel. 

Zastupitelstvo vzalo informace, které zazněly 
v bodě Diskuse na vědomí.
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její stanovisko lze tedy chápat pouze jako názor. 
Domnívá se, že je v zájmu všech – jak městyse, 
tak ČCE, aby Domek byl co nejvíce otevřen a aby 
se opět vrátil od povědomí veřejnosti jako místo, 
které je dobré navštívit a věří, že se opět podaří 
Domek Na Sboru oživit i s ohledem na součas-
nou situaci a menší možnost cestování do zahra-
ničí. Dále uvedla, že v případě, že smlouva bude 
uzavřena, budou v červenci a srpnu průvodcov-
skou službu vykonávat jiné osoby – průvodci, které 
bude zajišťovat městys Kunvald a paní Hlaváčková 
by měla dle dohody s ČCE v těchto měsících působit 
pouze jako metodická pomoc, tedy ne trvale. 

Ing. Rusz vznesl připomínku, zda by nebylo 
vhodné zajistit rezervační systém na webových 
stránkách.

Zastupitelstvo odsouhlasilo 9 hlasy přítom-
ných zastupitelů návrh textu Smlouvy o spolupráci 
mezi Městysem Kunvald a ČCE Praha a pověřilo 
starostu jejím podpisem. 

* Žádost Linky bezpečí
Starosta městyse seznámil zastupitelstvo 

a občany se žádostí Linky bezpečí o finanční pod-
poru na provoz a uvedl, že městys v těchto pří-
padech vždy podporoval především žadatele, kteří 
prokazatelně poskytovali služby především obča-
nům Kunvaldu.

Pan Ing. Šilar k této záležitosti uvedl, že Linku 
bezpečí vnímá jako velmi potřebnou instituci 
a pokud má zkušenosti s jejím provozem, ve vět-
šině případů Linka řeší týrání dětí, a to přede-
vším v městských aglomeracích. Chápe stano-
visko podpory kunvaldských občanů, a také nezná 
rozpočet městyse, ale rád by požádal, pokud je to 
možné o podporu. 

Paní Dana Bolečková uvedla, že by více pod-
pořila prevenci a aktivity pro děti.

Jana Trejtnarová navrhla, aby městys tedy pod-
pořil Linku bezpečí symbolickou částkou 1000,– Kč, 
stejně jako v případě podpory Baby – boxů.

Zastupitelstvo po krátké další diskusi odsou-
hlasilo 8 hlasy (D. Bolečková, Bc. M. Gregušová, 
Ing. J. Paďour, Ing. Pokálený, Ing. Rusz, J. Trejtna-
rová, R. Vagner, P. Zářecká), 1 hlas proti (J. Vagner), 
poskytnutí finanční podpory Lince bezpečí ve výši 
1000,– Kč na základě podepsané obvyklé darovací 
smlouvy. 

* Kniha o historii osídlení Kunvaldu.
Starosta městyse požádal Janu Trejtnarovou 

o podání informace o postupu přípravy materiálů 
pro vydání knihy.

Jana Trejtnarová uvedla, že všechny připo-
mínky k textu a opravy, které jí k jednotlivým 

čp. byly doručeny, byly předány autorovi k zapra-
cování. Nyní byl text knihy zaslán na jazykovou 
korekturu, v následujícím týdnu by měla mít již 
k dispozici celý text knihy – tedy pracovní výtisk 
celé knihy. 

Uvedla, že tak jak slíbila, osloví občany – 
pamětníky, kteří vyjádřili již dříve ochotu a zájem 
spolupracovat na konečné kontrole textu celé 
knihy a ráda by tuto kontrolu s nimi provedla. Dále 
bude do všech čp. distribuována písemná infor-
mace s několika termíny, kdy bude možno každým, 
kdo projeví zájem, shlédnout a zkontrolovat pra-
covní text knihy – bude se jednat o poslední mož-
nost shlédnout text a případně jej upravit – bude se 
však jednat o opravy uvedených skutečností pouze 
ve 20.století, neboť zhruba do roku 1930 jsou 
v knize uvedena fakta podložená ověřenými his-
torickými prameny a nebude do nich zasahováno. 
Veškerou tuto činnost by bylo žádoucí ukončit do 
konce května 2021. Poté budou připomínky vzešlé 
z této kontroly opět zapracovány autorem do textu, 
budou vybrány fotografie (především historické), 
které budou zařazeny do textu knihy.

Uvedla, že paní Jitka Lyerová věnovala 
městysi Kunvald fotografie většiny kunvaldských 
nemovitostí z období kolem roku 2000. Jedná se 
dle jejího názoru o výjimečný počin a záměrem je 
tyto fotografie vložit do knihy na CD, neboť už tak 
velký rozsah knihy neumožňuje fotografie zařadit 
do textu.

Dále požádala zastupitele o názor s uveřej-
něním faktů týkajících se „živé“ historie. Uvedla, 
že právní názor paní JUDr. Hlavsové – pověřen-
kyně pro GDPR DSO Orlicko, je kladný, tedy tak 
jak jsou „živá“ fakta v knize uvedena, není poru-
šeno žádné legislativní opatření a text je tak v sou-
ladu s předpisy týkajícími se ochrany osobních 
údajů. Rovněž uvedla, že se může přesto stát, že 
někdo nebude souhlasit a může podniknout právní 
kroky proti uveřejnění některých faktů. Domnívá 
se, že není možné ani reálné, aby byly získány sou-
hlasy všech žijících osob v textu uvedených, je tedy 
možná i varianta, ukončit text roku 1930 a další 
text ponechat uložen na úřadě městyse k pozděj-
šímu zpracování.

Ing. Rusz uvedl, že již dříve navrhoval, aby 
byly vytisknuty části týkající se jednotlivých 
čp. samostatně a rozneseny po nemovitostech  
v Kunvaldu tak, aby všichni měli možnost se vyjá-
dřit. Uvedl, že by byla škoda, kdyby v knize byly 
chyby, neboť dle jeho názoru je tam mnoho chyb.

Starosta k tomuto návrhu uvedl, že není prav-
děpodobné, zda a v jaké formě se případně opra-
vené texty vrátily, s obdobnými záležitostmi nejsou 
příliš dobré zkušenosti. Takto bude mít každý, kdo 
bude mít skutečně zájem možnost se k textu vyjá-
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dřit. Jana Trejtnarová uvedla, že rozhodně nebude 
v této době a také z časových důvodů navštěvovat 
každou nemovitost. Forma, kterou navrhuje je při-
jatelná a dají se takto zabezpečit i současná poža-
dovaná protiepidemická opatření, uvedla, že text 
od podzimu doznal již značných změn a bude jej 
mít k dispozici v příštích týdnech.

Paní Mgr. Jindrová navrhla, aby text byl zájem-
cům zasílán elektronicky. Jana Trejtnarová uvedla, 
že to v žádném případě již není možné, neboť se 
jedná o autorské dílo, které nelze v této fázi zpra-
cování již touto formou šířit. 

V diskusi vystoupil také pan Všetička, který 
uvedl, že zná mnoho takových knih z okolí a navrhl, 
zda by nebylo dobré k textu přistoupit tak, že údaje 
u čp. a občanů, kteří se ozvali uvést v plném roz-
sahu a u těch, kteří se neozvali skončit rokem 1930. 
Jana Trejtnarová uvedla, že je to také možnost, 
kterou je nutné zvážit, posoudit a případně využít. 

Po další diskusi vzalo zastupitelé všechny 
informace, připomínky a podněty, které zazněly 
v tomto bodě na vědomí.

* Seznámení se stanoviskem Ministerstva 
financí ČR k platnosti rozpočtu

Starosta městyse uvedl, že na základě pově-
ření zastupitelstva městyse z minulého zasedání 
zastupitelstva byl odeslán na Ministerstvo financí 
dopis s dotazem týkajícím se platnosti či neplat-
nosti rozpočtu za účelem získání stanoviska nad-
řízeného státního správního orgánu. Dále pře-
četl text odpovědi Ministerstva financí, Odboru 12 
Financování územních rozpočtů.

Citace: Rozpočet je platný, pokud by byl 
schválen příslušným orgánem, tj. zastupitel-
stvem v souladu s postupy pro jednání zastupitel-
stva podle zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve 
znění pozdějších předpisů. Jestliže není návrh roz-
počtu zveřejněn v souladu se zákonem, tj. na mís-
tech, kde má být zveřejněn, a po celou dobu, po 
kterou má být zveřejněn, bude se jednat o pře-
stupek podle §22a odst.2písm.d) zákona. Nezve-
řejnění návrhu rozpočtu po celou dobu stanove-
nou v § 11odst. 3 uvedeného zákona nezpůsobuje 
neplatnost rozpočtu, jedná se ale o přestupek, 
za který může být uložena pokuta až do 1 mil. Kč. 
O přestupku a o uložení pokuty za přestupek, kte-
rého se dopustí obec, resp. Městys, rozhoduje 
krajský úřad. Podkladem pro zahájení řízení o pře-
stupku může být např. zjištění při přezkoumání 
hospodaření, podnět nebo vlastní zjištění z úřední 
povinnosti. Na platnost rozpočtu rovněž nemá vliv, 
pokud údaje v něm přesně neodpovídají středně-
dobému výhledu rozpočtu. Ustanovení §11 odst. 

1 zákona sice stanoví, že rozpočet se sestavuje 
v návaznosti na střednědobý výhled rozpočtu, to 
však neznamená, že mu musí přesně odpovídat. 
V této souvislosti lze nicméně doporučit, aby byl 
střednědobý výhled rozpočtu městyse v budoucnu 
aktualizován tak, aby odpovídal aktuálnímu vývoji 
ať už na straně příjmů, nebo na straně výdajů. 
Konec citace.

Ing. Rusz uvedl, že v dotazu na MF financí 
nebylo nikde uvedeno, zda musí být rozpočet uve-
řejněn v podrobném členění. Dále se domnívá, 
že nebyl rozpočet uveřejněn v souladu se zákonem.

Starosta odpověděl, že není pravda, že rozpo-
čet nebyl uveřejněn v souladu se zákonem. Roz-
počet byl uveřejněn v členění v souladu se záko-
nem, na Úřední desce i na internetu byl uveřejněn 
rozpis rozpočtu v širším členění než které vyža-
duje zákon. Detailní rozpis rozpočtu, ve kterém 
je podrobně popsáno, co vše je zahrnuto do té, 
které položky, a se kterým pracují zastupitelé, je 
pracovní materiál a nikoli rozpočet ke zveřejnění. 
Přesto však každý občan má právo a možnost se 
dotázat na kteroukoli položku rozpočtu podrob-
něji, a to buď osobně na úřadě, nebo písemně. 
Vždy mu bude odpovězeno, nejdéle ve lhůtě sta-
novené zákonem.

Ing. Rusz uvedl, že má stále pochybnosti a již 
dříve navrhoval řešení, vyvěsit rozpočet znovu. 
Starosta odvětil, že chyba se již stala, rozpočet byl 
sejmut z úřední desky o tři dny dříve, což je fakt, 
který se již nijak nedá napravit, čas nelze vrátit. 
Nechápe tedy, jaké řešení má Ing. Rusz na mysli, 
neboť chyba se stala a bude nutno nést následky.

Josef Vágner uvedl, že v současné době nelze 
předjímat následky, je nutno počkat na výsledek 
auditu, který se pochybením bude zabývat, a poté 
s k tomuto problému zastupitelstvo vrátí a bude 
jej řešit.

Paní Petra Zářecká uvedla, že audity hospo-
daření, které se zabývají také rozpočtem byly vždy 
v uplynulých letech bez závad, nikdy nebyly shle-
dány nedostatky. Nyní se stalo pochybení, které 
však nezpůsobuje neplatnost rozpočtu.

Po další diskusi vzalo zastupitelstvo všechny 
informace a připomínky, které zazněly v tomto 
bodě na vědomí. 

* Dopis občanů zastupitelstvu, předne-
sený p. Jindrou na zasedání zastupitelstva  
dne 11. 3. 2021 

Starosta městyse přednesl vyjádření k výše 
uvedenému dopisu, pod nímž bylo podepsáno 
13 občanů, věnoval se otázkám uvedeným 
v dopise (otázky jsou citovány):
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Jsou rekonstrukcí pojmenovány a splněny 
všechny koncepční a dlouhodobé cíle městyse?

Budova Kampeličky je pouze součástí všech 
koncepčních a dlouhodobých cílů. Vždy bylo třeba 
řešit a rovněž nadále bude nutno řešit celou řadu 
záležitostí a problémů, které mají širší rozměr 
(provoz MŠ a ZŠ, dopravní obslužnost, odpadové 
hospodářství, možnosti pro výstavbu, požární 
ochranu, péči o majetek, veřejnou zeleň, kulturní 
dědictví, správu pohřebišť a spolupráci s farností, 
Domek Na sboru, veřejné osvětlení, podporu spol-
kové činnosti, zajištění služeb pro občany, atd.) 

Právě jedním z dlouhodobých cílů od roku 
2014 bylo získat budovu Kampeličky do vlastnictví, 
jako strategický objekt v centru městyse se zámě-
rem soustředit veškeré potřeby úřadu do jed-
noho místa (úřad, knihovnu, klubovnu pro spolky, 
které nemají vlastní prostory, zázemí pro zaměst-
nance údržby majetku, skladové prostory pro ulo-
žení dokumentů, garáž, ordinaci pro lékaře). Nad 
konečným využitím se zastupitelstvo 2014 – 2018 
zamýšlelo důkladně (probíralo rovněž možnost 
využití pro byty, apod.).

Tedy získání a využití této budovy je jednou 
z dlouhodobých koncepcí a cílů. 

Celková částka na rekonstrukci, která dnes 
rezonuje Kunvaldem, by měla být 33 mil. Kč? 
Jak je zajištěno celkové financování dokon-
čení akce, vč. dotačního titulu, kde je již dnes 
významný převis žadatelů a docílení maximál-
ního možného dotačního limitu je nereálné?

Cena vzešlá z realizační projektové doku-
mentace po úpravách je 33 mil. Kč vč. DPH, bez 
vnitřního vybavení. Odpovídající dotační titul byl 
vypsán po delší době teprve v druhé polovině roku 
2020, žádost byla podána. Městys se dle mož-
ností vždy snažil o získávání finančních prostředků 
z dotačních titulů (v minulosti v řadě případů uspěl 
a dotačních peněz bylo získáno nezanedbatelné 
množství). Rovněž v tomto případě usilujeo zís-
kání dotace.

Reálnost či nereálnost získání dotačních pro-
středků nelze hodnotit dopředu. Pokud bychom 
nepodali žádost, nebyla by ani šance nějakou 
dotaci získat. Máme stejné podmínky jako všichni 
ostatní žadatelé. Převis žadatelů byl a bude vždy, 
mluvit o reálnosti či nereálnosti přidělení dotace 
je spekulace. Dotace buď bude přidělena nebo 
nebude. V případě jejího získání je realizace reálná 
i s ohledem na skutečnost, že na tuto akci byly 
střádány – koncepčně a dlouhodobě - finanční 
prostředky. Předem bylo jasné, že projekt bude 
finančně náročný. 

Teprve po vysoutěžení akce je možné odpo-
vědně naplánovat financování projektu v hori-
zontu 2 let. A finanční výbor se návrhem financo-

vání bude zabývat na základě výsledků přidělení 
či nepřidělení dotace, která je koncipována jako 
dotace s průběžným financováním.

Byl projekt na tuto finančně náročnou akci 
posouzen expertní či odbornou skupinou (nezá-
vislou či alespoň kontrolním či finančním výbo-
rem městyse)? Jaká je celková předpokládaná 
částka zakázky, která je zveřejnitelná před výbě-
rem dodavatele? Cílem je konstruktivní oponen-
tura a šetření nákladů obce. 

Projekt byl mnohokráte diskutován celým 
zastupitelstvem od vypsání soutěže na studii pro-
jektu revitalizace Kampeličky s jasným zadáním, co 
vše má být naplněno a jaké požadavky mají být spl-
něny při zadání studie rekonstrukce objektu. Žádnou 
nezávislou „expertní“ skupinou posuzován nebyl.

V době zadání nebylo vůbec jasné o jakých 
finančních prostředcích se dá hovořit, bylo nutné, 
aby se zastupitelstvo sjednotilo na požadavcích, 
které od rekonstrukce očekává, a to se také stalo.

Lze pochybovat, že nějaká expertní skupina je 
schopna dopředu odpovědně říci, kolik akce bude 
stát, když nebude mít potřebné poklady, dokumen-
taci provedení a rozpočet položek, může to říci pouze 
na základě předpokladu dle ceny 1 m3 obestavěného 
prostoru (od – do), a to ještě v širokém rozmezí.

Byl projektant a zástupce zadavatele pro 
výběr dodavatele vybráni v otevřeném nedis-
kriminačním a transparentním řízení? Jaké byly 
doložitelné podklady pro tato řízení?

Po dokončení jednání s Českou poštou s. p. 
a převodu nemovitosti v roce 2015 bylo nejprve 
nutné zpracovat PD skutečného stavu budovy (byl 
problém s původní – historickou PD). 

Dokumentace byla nutná pro další přípravné 
práce (schv. ZM – 3/2016). Zpracovala projekční 
kancelář Ing. Stejskala Žamberk – 21.780 Kč – 
předáno – 5/2016).

Následně bylo řešeno zadání studie, zastu-
pitelstvo schválilo obsah zadání. Formou autor-
ského díla – vytvoření studie celkové rekonstrukce 
uspořádání a využití objektu na základě rámcových 
požadavků objednatele (příloha sml.) a pro reali-
zace PD pro stavební povolení v případě, že bude 
studie vybrána (ZM schv. – 8/2016). Zadání 
3 projekčním kancelářím – Ing. Stejskal, Žam-
berk, TYPOS Ústí nad Orlicí, Projecticon Nový 
Hrádek. (nebylo v režimu zákona, bylo možno 
zadat 3 firmám). Odměna – 20.000 Kč za zhoto-
vení 3x = 60.000 Kč.

Z návrhů byla vybrána projekční kancelář 
TYPOS – schv. ZM 2/2017, která zpracovala PD 
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pro stavební povolení (cena 173.818 Kč). Stavební 
povolení – 5/2018. Po vydání stavebního povolení 
bylo nutno řešit PD pro provedení stavby, kterou 
TYPOS odmítl dokončit, Ing. Stejskal neměl pro-
jekční kapacitu, bylo tedy jednáno s Projecticonen 
(schv. ZM – 9/2018 – cena 557.810 Kč).

Administrace žádosti a inženýrská činnost – 
poptávka 3 firmám, DABONA, Rychnov nad Kněž-
nou, ERV Jaroměř, Profesionálové, Hradec Králové. 
Z předložených nabídek byla vybrána f. DABONA, 
Rychnov nad Kněžnou (schv. ZM – 8/2019 – cena 
139.150 Kč). 

Před podáním žádosti o dotaci byla ještě pro-
vedena revize PD (12/2020 – cena 81.070 Kč), 
která měla za cíl zlevnění projektu.

Z jakých zdrojů bude a jaká je hodnota cel-
kového potřebného a nového vnitřního vybavení 
rekonstruované budovy? Je toto jinde projekčně 
či alespoň rozpočtově zpracováno?

Financováno bude ze zdrojů městyse a jeho 
možností. Na prováděcí projektové dokumentaci 
spolupracoval s projekční kanceláří bytový archi-
tekt, který jim připravoval potřebné podklady pro 
– rozvody, el. Instalaci, vytápění, osvětlení, výběr 
materiálů – dlažby, obklady, apod. Zpracovává 
rovněž vnitřní vybavení interiérů. (schv. ZM – 
8/2019). Pokud předpokládáme dokončení stavby 
do konce roku 2022, je financování vnitřního vyba-
vení záležitostí následujícího roku – 2023.

Je odborně a doložitelně zpracováno, jaké 
budou celkové pravidelné roční provozní náklady 
objektu?

V současné době není možno jednoznačně 
doložit, jaké budou spotřeby el. energie, vody – 
vývoj cen, náklady na údržbu, atd. Rovněž nevíme 
jak bude frekventovaná budova a využití jejích jed-
notlivých prostor, podle toho se bude rovněž odví-
jet např. intenzita a rozsah vytápění, úklid prostor 
a další náklady. Provoz každé veřejné budovy něco 
stojí a rekonstrukce je plánována tak, aby byla 
energetická náročnost budovy co nejmenší.

V případě, že se jedná o takto historicky 
velikou investici, zajistí závazně odpovědní 
zastupitelé obce, že obecní cash – flow neo-
mezí zákonné výdaje obce a potřebné provozní 
náklady pro fungování obce i v příštích letech?

Nutné výdaje je možné vždy s vysokou přes-
ností určit a při sestavování rozpočtu se z nich 
vychází (provoz ZŠ a MŠ, odpady, VO, údržba 
majetku, chod úřadu, mzdy a odvody, zásahová 
jednotka SDH, krizové řízení, atd.). Tyto výdaje 

jsou při sestavování rozpočtu základním staveb-
ním kamenem výdajové strany rozpočtu. Na finan-
cování akcí lze rozdělit pouze „volné“ prostředky 
– lze omezit částky, které byly v minulých letech 
věnovány na údržbu komunikací po nějakou dobu, 
lze omezit některé zbytné výdaje a v případě nedo-
statku finančních prostředků lze uvažovat o překle-
novacím úvěru. Vše se bude odvíjet od výše zís-
kané či nezískané dotace.

Hospodařil městys v minulých letech sku-
tečně tak nezodpovědně? Uskutečnila se řada 
finančně náročných akcí (budova školy, centrum, 
komunikace, chodníky, atd.) a přesto se podařilo 
nastřádat finanční prostředky, aniž by se ome-
zily výdaje na provoz nezbytných potřeb. Rovněž 
byla financována i nadstavba (příspěvky farnosti, 
programové dotace, kultura, apod.). Skutečně si 
všichni myslí, že zastupitelstvo je kvůli Kampe-
ličce schopno zavřít školu, nebo nesvítit, nebo 
nefinancovat jakékoli další nezbytné potřeby obce 
a občanů?

Pan Šejnoha se dotázal, co vše je obsaženo 
v částce za administraci firmou Dabona. Starosta 
odpověděl, že dle smlouvy je v částce obsaženo 
několik položek, nemá však v tuto chvíli smlouvu 
před sebou a jeho odpověď by nemusela být 
přesná nebo pravdivá.

Zastupitelstvo vzalo informace, které zazněly 
v tomto bodě jednání na vědomí. 

* Různé
Informace ZŠ a MŠ Kunvald – starosta 

městyse informoval, že od 1. 4. 2021 nastoupil do 
školy na HPP nový školník – pan Roman Vagner, 
jeho pracovní úvazek není na plné hodiny, využi-
jeme tedy jeho volnou kapacitu na část pracovního 
úvazku na VPP pro potřeby městyse (pro tech-
nické věci – správa a údržba majetku, apod.)

Zahájení výuky v ZŠ bude od 12. 4. – 
žáci I. stupně a předškolní děti v MŠ. Je ustano-
vena povinnost testování 2x týdně. Testovat se 
bude vždy v pondělí a ve čtvrtek, před vstupem 
do školní budovy, a to testy LEPU, poměrně jed-
noduché na provedení, rodiče obdrží potřebné 
informace. Testovat se bude v budově sokolovny. 
Vzhledem k malému počtu žáků nebude škola 
zatím řešit rotační výuku, bude ošetřeno organi-
zací výuky, režimu provozu a pohybu žáků a dětí 
po budově (přestávky, stravování). V případě 
potřeby informací se lze kdykoliv obrátit na paní 
ředitelku.
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ství katolické od Jednoty bratrské, která dala 
základ českým protestantským církvím? Snad 
tímto příspěvkem pomohu Kunvalákům, aby si 
uvědomili, jakou historickou cennost naše obec 
vlastní, že myšlenku Českých bratrů bychom 
měli šířit dál a brát je jako vzor pro další konání 
nejen zastupitelstva obce, ale i pro každého jed-
notlivce.

Gusta Kunvald posílil o nového člena Jed-
noty bratrské. Já jsem od začátku respektovala, 

Kniha o historii osídlení Kunvaldu
Vážení občané, vážění příznivci naší historie, vážení příznivci a přátelé Kunvaldu, pracovní verze textu 

knihy bude k nahlédnutí a posledním opravám následujících dnech v sále sokolovny Kunvald:
Sobota 8. 5. 2021 14 – 18 hod
Středa 12. 5. 2021  14 – 18 hod
Pátek 21. 5. 2021  14 – 18 hod
Sobota 22. 5. 2021  14 – 18 hod 

Znamená to především poslední možnost zkontrolovat a upravit fakta u jednotlivých čísel popis-
ných týkajících se 20. století. Vaše faktické poznámky budou společně s Vámi zaznamenány a po realizaci 
posledního odpoledne budou předány autorovi k zapracování do textu. 

Ve výjimečných případech, nebude-li se Vám hodit ani jeden z výše uvedených termínů, nebo nemáte 
příležitost se zastavit, je možné se se mnou dohodnout na jiné možnosti na tel. čísle 724 524 314, pří-
padně prostřednictvím e-mailem: filip.jana@email.cz.

Jana Trejtnarová, místostarosta městyse Kunvald 

Městys Kunvald informuje o vypsání finanční sbírky
Sbírka byla vypsána za účelem pomoci v tíživé životní situaci ve prospěch Magdaleny Furové. 

Za tímto účelem byl zřízen u Komerční banky
zvláštní bankovní účet číslo: 123-1107390277/0100.

Finanční sbírka je vypsána na období 2 let a po tuto dobu je možné na výše uvedený účet při-
spívat. Po ukončení sbírky budou finanční prostředky předány rodině Furových.

Městys Kunvald nabízí prázdninovou brigádu nejen pro studenty, zajímající se o historii:
Průvodcovská služba na Domku Na Sboru v měsících červenec – srpen 2021.

Bližší informace poskytne paní Alena Morávková, Úřad městyse Kunvald,  
tel.465 619 160, e-mail: obec@kunvald.info 

Další zasedání Zastupitelstva Městyse Kunvald proběhnou ve čtvrtek dne 13. května 
2021 od 19 hod. a ve čtvrtek 10. června 2021 rovněž od 19 hod. v sokolovně Kunvald.

Zamyšlení nad Domkem Na Sboru
Uplynulo už půl roku od nečekané smrti 

mého milovaného Gusty. Rozloučili jsme se 
s ním na Domku Na Sboru, jeho milém místě. Ti 
z vás, kteří se pohřbu zúčastnili, mi jistě potrvdí, 
že byl důstojný a skromný, prostě jiný. Následu-
jící řádky věnuji památce na Gustu, který měl rád 
lidi a chtěl je spojovat. Je určen především těm, 
kteří věřícího člověka vždy zařadí mezi katolíky. 

I já jsem katolička, Bůh je ale pro křes-
ťany jen jeden. V čem se vlastně liší nábožen-

* Diskuse.
– Mgr. Jindrová vznesla požadavek na opravu 

komunikace Za Kopcem k Frimlovým, jsou na 
ní výtluky. Starosta odpověděl, že o tomto pro-
blému ví a že bude řešen v průběhu roku s opra-
vami komunikací.

– Dále byl vznesen dotaz na fungování SMS 
systému ve web. stránkách. Starosta odpověděl, 

že se systémem jsou drobné technické problémy, 
které se řeší se zpracovatelem webových stránek.

– Pan Všetička se dotázal, zda na úřad 
došly informace o střeleckém klubu k uveřejnění 
na web. Stránkách. Paní Bolečková odpověděla, 
že ano a bude zpracováno a na webu uveřejněno 
v dohledné době.

Zastupitelstvo vzalo všechny informace, které 
zazněly v bodě Diskuse na vědomí. 
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že on je hlavou rodiny. Proto děti byly pokřtěny 
také do této církve. Vanda dokonce na Domku 
Na Sboru, kde měla i svatbu. Jak to osud zaří-
dil, že právě ona je teď jeho správcem. Gustav 
mě postupně nenápadně zasvěcoval do víry 
v Boha a já jsem si na „pomyslné misky vah“ 
kladla důvody, proč je mi teď bližší církev pro-
testantská, mezi které se řadí i Českobratrská 
církev evangelická, která je vlastníkem Domku 
Na Sboru už více než 90 let.

Nejvýraznější rozdíl je pro mě v tom, že pro-
testanští kněží se mohou ženit. Zakládají často 
rodiny s více dětmi, ve výchově se snaží jít pří-
kladem. Protestantské církve nekanonizují svaté. 
Kdo je svatý? Cožpak to může určit člověk? Když 
věřící hřeší, nejdou ke zpovědi, aby jim odpus-
til jako zástupce Boha člověk (kněz), ale modlí 
se přímo k Bohu. Ve Vatikánu prý stále ještě 
funguje, že se za odpustky platí. I toto má svůj 
podíl na množství majetku katolické církve, mají 
přepychové kostely, často v minulosti placené 
i chudými lidmi, kteří neměli na základní obživu. 
Řada katolických kněží se samozřejmě chová 
příkladně a jsou pro nás vzorem. Třeba pan 
farář Suchár z Neratova zaslouží obdiv. Záleží 
na každém jednotlivci. Jak říkal Gusta, může být 
plný kostel lidí a mezi nimi žádný pravý věřící.

Jednota bratrská vznikla na základě učení 
Petra Chelčického, který určil za jedinou normu 
víry a života Bibli, kritizoval vše, co odporuje 
lásce, víře a naději, odsuzoval násilí v jakékoli 
podobě. Tím se zásadně odlišoval od husitů, 
kteří svoji Boží pravdu obhajovali i zbraněmi. 
„Neoplácet zlem zlé“, tak pojmenoval Alfons 
Mucha ve svém díle Slovanská epopej obraz 
s tímto myslitelem. V závěru popisu obrazu se 
zmiňuje, že se ještě Petr Chelčický dožil napl-
nění svých ideálů, když v roce 1457 bratr 
Řehoř založil v Kunvaldě podle jeho učení Jed-
notu bratrskou. Polovina cyklu Slovanské epo-
peje, kterou tvoří 20 monumentálních obrazů, je 
věnována historii našeho národa a naše obec do 
této historie patří! 

V 16. století obohatil svou literární činností 
českou kulturu biskup Jednoty bratrské, huma-
nista Jan Blahoslav přeložením Nového zákona 
do českého jazyka. V letech 1579 – 1594 vydali 
Bratří jako první celou Bibli přeloženou přímo 
z původních jazyků do češtiny v Kralicích na 
Moravě. Na Domku Na sboru je vystaven origi-
nál 6. dílu. 

Mám radost z toho, že současné historické 
dokumenty, které vysílají v televizi, jsou větši-
nou zdařené. Například nové zpracování Praž-

ské defenestrace s popravou 27 českých pánů, 
z nichž téměř polovina byli členové Jednoty, 
bitva na Bílé hoře, dokumenty o J. A. Komen-
ském, biskupovi Jednoty bratrské, to vše stojí 
za shlédnutí. Škoda, že nebyla vyslyšena moje 
prosba, aby se do kunvaldské knihovny zakou-
pila kniha autorky Leontýny Mašínové, která 
poutavě vypráví o putování bratrů z jižních Čech 
přes Prahu do Kunvaldu, aby zde na panství 
krále Jiřího z Poděbrad založili Jednotu bratr-
skou. Název knihy „Tiší v zemi“ je výstižný. Ano, 
vlastností českých bratrů je ztišení, pokora, 
moudrost, pomoc bližním. Leontýna Mašínová 
sepsala i životopis J. A. Komenského. Tato ve 
své době významná spisovatelka je zapsána 
i v návštěvní knize na Domku Na Sboru. 

Po porážce českých protestantů v bitvě na 
Bílé hoře začalo velké pronásledování Bratří. 
Pokud se neobrátili na katolickou víru, byli zatý-
káni, týráni, vězněni. Tehdy odešlo z Podorlicka 
na 600 lidí, často celé rodiny. Ti, kteří zůstali, se 
potají scházeli ke svým bohoslužbám. Při ces-
tách naší vlastí se můžeme setkat s připomín-
kou na tuto dobu temna. Za zmínku stojí jes-
kyně Českých bratří na Ostaši nebo pohádková 
cesta lesem Včelný u Ivanského jezera neda-
leko Rychnova n. Kn. V této historicky těžké 
době pro Čechy a Moravu působil v Jednotě 
také její duchovní Jan Ámos Komenský (1592 
– 1670). Když byl v r. 1621 vyhnán z Moravy, 
odešel do Brandýsa nad Orlicí, kde žil až do 
r. 1628. 4. února t.r. navždy opustil naši vlast 
– nedaleko Žacléře. Usídlil se v polském Lešně. 
Po vypálení města, kdy mu shořely knihy, našel 
útočiště v Amsterdamu, kde také zemřel. Je 
pochován v Naardenu. Komenský byl posled-
ním biskupem té původní Jednoty bratrské 
na našem území, která však stále pokračovala 
dál, zpět do vlasti se mohla vrátit až na konci 
19. století.

Skupinka vystěhovalců z okolí Fulneka zalo-
žila r. 1722 pod vedením Kristiána Davida své 
nové útočiště Herrnhut (Ochranov) v Horní 
Lužici na území hraběte Mikuláše Ludvíka Zin-
zendorfa. Zde byla Jednota bratrská obnovena. 
Za podpory hraběte Kristián David a několik dal-
ších určených duchovních podnikalo misie do 
nejrůznějších končin světa. Velká část z těchto 
Bratří pocházela z Moravy, proto jsou známi 
jako Moravané.

V současné době má světová Jednota bratr-
ská (Unitas fratrum, anglicky Moravian Church) 
29 provincií: 11 v Africe, 10 v Americe, další 
v Evropě, stále vznikají nové. Jsou mezi nimi 
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i lidé s černou pletí. Zajímavostí je řada měst 
s českými názvy, např. Fulneck ve Skotsku 
nebo Lititz v americké Pensylvánii, jehož sta-
rostu jsme mohli přivítat i v Kunvaldě. Morav-
ské bratry dnes najdeme doslova po celém 
světě. Jsou odvážní a vždycky schopni obětovat 
se pro druhé. Jsou prostě už takoví. Proti teo-
logii rozumu prosazují teologii srdce. Pro věřící 
z těchto světových provincií je náš Kunvald 
velice významným místem, zemí otců. Vážíme 
si toho? 

Když před dvěma lety bývalá správkyně 
nečekaně ze zdravotních důvodů činnost ukon-
čila, vedení církve oslovilo dceru Vandu, jestli 
by si správcování nevzala. Brali jsme to celá 
rodina jako výzvu. Netušili jsme, že se pro nás 
situace zkomplikuje hned za rok, kdy církvi kon-
čila k 30. 6. smlouva s kunvaldským obecním 
úřadem, a přestože se církev všemožně snažila 
se s městysem domluvit, smlouva nebyla obno-
vena. Pro Vandu to znamenalo, že přes prázd-
niny nebude průvodce – brigádník, kterého 
zajišťovala obec, včetně odměny za tuto službu. 
Jediným řešením, které navrhla ČCE, bylo 
zkusit variantu, že zájemci o prohlídku domku 
se buď předem objednají nebo po zatelefono-
vání počkají na správce. Tehdy mě dcera oslo-
vila, jestli jí s tím pomohu, pro ni samotnou by 
to při zaměstnání nebylo možné. 

Zdokonaluji se tedy v historii Jednoty bra-
trské. A protože se snažím brát ze života to 
dobré, jsem ráda, že mohu občas z naší velké 
rodiny odejít do klidu, kde dýchá historie a kde 
se setkávám s úžasnými lidmi, kterým nevadí, 
že musí počkat, až průvodce přijde. Nejsem 
řidič, při současném provozu se bojím jezdit 
i na kole, takže jedinou jistotou jsou moje 
nohy. Většinou si návštěvníci zajdou do Modli-
vého dolu nebo jen tak čekají na lavičce a když 
přijdu, vítají mě s nadšením, jak tu máme hezky 
a „posvátno“ a že jsou tu rádi jen se svými myš-
lenkami. Všimli jste si, jaké krásné kvítí roste 
před domkem? Na jednom místě můžeme třeba 
učit děti květiny přímo v přírodě. 

Na závěr uvedu dva návštěvníky domku, 
kteří mně obzvlášť utkvěli v paměti. Podotýkám, 
že v obou případech se jednalo o dobu pod-
večerní, po 17. hod., tedy mimo běžnou otví-
rací dobu. Obě návštěvy byly vloni v létě. První 
z nich byla ředitelka památníku Petra Chelčic-
kého z Chelčic. Domkem Na Sboru byla nad-
šená. Měla nápad, že by se naše obce mohly 
propojit historií. Místo, kde se Chelčický narodil 
a Kunvald, kde došlo k uskutečnění jeho myš-

lenky. Pro jejich památník v Chelčicích si nakou-
pila propagační materiály z Kunvaldu. Chtěla 
oslovit našeho pana starostu. Musela jsem ji 
zklamat, právě byla ukončena smlouva mezi 
městysem a ČCE.

Ti druzí byli novomanželé z jižních Čech, 
kteří na svatební cestu vyrazili do Orlických hor. 
Byli ubytováni v Pěčíně, putovali pěšky. Jejich 
cílem byl náš Domek Na Sboru, chtěli přespat 
v přírodě a druhý den navštívit Neratov. Moc se 
jim tu líbilo.

Také nezapomenu na partu mladých lidí, 
kteří přišli nečekaně o jedné neděli s prosbou, 
jestli si mohou na domku vykonat bohoslužbu. 
Doprovázela je paní farářka, měla v partě jedno 
ze svých čtyř dětí. Její kázání mě dojalo k slzám. 
Kytarový doprovod umocnil zážitek z této boho-
služby. Litovali, že tu nemáme hospodu, museli 
putovat kvůli obědu do Klášterce. Dověděla jsem 
se, že každým rokem už od 50. let 20. století, 
kdy byla církev utlačována, fungují prázdninové 
lesní brigády evangelické křesťanské mládeže. 
Opuštěnou hájovnu nad Pašeráckou lávkou 
jim v současnosti pronajímá pan baron Parish. 
Dříve se tyto tábory provozovaly na řadě míst 
v republice, v současné době se tato tradice prý 
zachovala jen v našem kraji.

Věřím, že nebude dlouho trvat a opět se ote-
vřou dveře muzeí a budeme moci přivítat návštěv-
níky Domku Na Sboru. V pátek 28. května 2021 
probíhá po celé naší republice „Noc kostelů“. 
I náš domek je do této akce přihlášen. Pokud 
to situace dovolí, rádi vás přivítáme od 17 do 
21 hod. Nemusíte se objednávat.

Na posledním zastupitelstvu obce byla 
schválena zastupitelstvem nová smlouva mezi 
ČCE a naším městysem o spolupráci. Věřím, 
že všichni uděláme maximum pro to, aby si 
návštěvníci naší malebné obce odnesli ty nej-
hezčí vzpomínky a abychom patřili mezi nejláka-
vější památky na Orlicku.

Na závěr ještě moje přání. Aby zvon na 
věži našeho katolického kostela zvaný „Poled-
ník“ oslovoval nás všechny Kunvaláky – kato-
líky i protestanty, věřící i nevěřící. Berme ho 
jako symbol historie. Vždyť pravděpodobně 
pochází z doby počátků Jednoty bratrské. Jako 
památka byl při rekvizicích za světových válek 
ušetřen. Starobylý gotický nápis na něm pře-
ložený do češtiny zní: „Já, hlas volající: přijďte 
všichni dobří i hříšníci sem do Božího domu 
zblízka, zdáli též.“ Kéž by i protestanský kněz 
mohl z tohoto kostela vyprovodit zemřelého na 
jeho poslední cestě.

Marie Ruszová 
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Čím žije naše kunvaldská škola...

Mateřská škola Kunvald informuje o zápisu dětí na školní rok 2021/2022,
který se uskuteční 11. května 2021 od 7 do 16 hodin.

Společenská rubrika

Blahopřání. 
Naše milá Libuško,
dovol nám, abychom Ti poblahopřáli ke krásným 90. narozeninám.

Zdraví ať máš náruč plnou a jen radosti se hrnou,
Humor se Ti neztratí, prostě všechno nejlepší. 
Srdíčko ať Ti stále slouží,
Žádná nemoc ať Tě nesouží.

Děkujeme Ti za Tvoji lásku a péči, kterou jsi nám vždy věnovala a přejeme si, abychom 
Ti ji mohli oplácet ještě dlouhá léta.
To Ti ze srdce přeje dcera Hanka s rodinou a rodina Bolečkova 

Rozhovory Poledníku

Rozhovor s paní Marcelou  
Hálovou (rozenou Krejsovou)

Posluchači Českého rozhlasu Radio-
žurnál slýchají její hlas z éteru téměř každý 
den. Milým hlasem oznamuje předpoklá-
dané vrtochy počasí a radí, jak se na ně 
vybavit. Rodačka z Kunvaldu, střídavě žijící 

na Moravě a v Rakousku, je velmi vytížená. 
Zastihnout ji v rodné vísce tedy není jedno-
duché, proto nám dovolte sousedské poklá-
bosení v tomto čísle Poledníku.

Na úvod typická otázka: Jak se máš 
v této kovidové době?

Marto, je zvláštní říkat, že se mám v této 
době hezky, ale je to tak. Mám spokojenou 

Podání žádosti
∙ K vyzvednutí v MŠ, ke stažení na webu školy 
v sekci mateřská škola-pro rodiče

Způsoby podání žádosti
∙ osobně ve škole (po telefonické domluvě v urče-
ném čase)
∙ do schránky školy
∙ poštou (rozhodující je datum podání na poštu)
∙ emailem s uznaným elektronickým podpisem 
∙ datovou schránkou 

Další nutné doložené doklady
∙ prostá kopie rodného listu dítěte

∙ doklad o řádném očkování dítěte potvrzený léka-
řem na Evidenčním listu (k vyzvednutí v MŠ, ke 
stažení na webu školy v sekci mateřská škola-pro 
rodiče)

Vyřízení žádosti
∙ každému dítěti bude přiděleno registrační číslo, 
které bude zasláno sms zákonnému zástupci
pod tímto číslem bude zveřejněno přijetí či nepři-
jetí dítěte na webu školy a také poslána zpráva sms 
zákonnému zástupci
∙ kritéria pro přijetí jsou uvedena na žádosti 

Další informace o MŠ získáte:
na telefonu 722 146 333
přes e-mail ms.kunvald@seznam.cz
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rodinu, dobrou práci, která mě baví, a žiju 
na krásném místě. A to opravdu není málo. 
A když mám někdy náběh na to, že si začnu 
stěžovat, pak si rychle uvědomím, v jakém 
„bohatství“ žiju a pokorně poděkuju, že jsme 
zdraví a můžeme jít třeba na procházku do 
lesa. 

Mnozí Tě pamatují jako žákyni naší 
školy a studentku Gymnázia Žamberk. Jak 
na ta léta vzpomínáš?

Vzpomínky na tyhle časy jsou vesměs 
příjemné. Kunvald je a asi navždy pro mě 
i zůstane srdcovou záležitostí. Já nejsem 
patriot, cítím se být víc Evropankou než pří-
slušníkem nějakého jednotlivého státu. Když 
se ale autem blížím ke Kunvaldu, pak podvě-
domě zrychlím a vzpomenu si na Jolanu Vrá-
novou, která říkala, že když Ivan ucítí „vůni 
rodné maštale“, tak šlápne na plyn. Mám to 
stejně. Ten pohled od Žamberka směrem 
k Zakletému vrchu mě nikdy nenechá klid-
nou. A vzpomínky na školu? První se mi 
vybaví orientační běh s Jardou Jakubcem, 
pak hned náš nejlepší třídní Jaroslav Dvor-
ský a samozřejmě kamarádi. Bylo to krásné 
vesnické dětství. Na gymplu už to byl jiný 
svět. Člověk si tvoří názory na dění kolem 
a také navazuje přátelství, která vydrží celý 
život. 

Kam vedly Tvé kroky po maturitě?
Po maturitě jsem se dostala na bakalář-

ské studium sociální práce v Praze. A moc 
jsem se na život ve velkoměstě těšila. 
Po dokončení této školy jsem se dostala 
na DAMU (Divadelní akademii múzických 
umění) v Praze a na 6 let se ponořila do praž-
ského divadelního světa. Byly to krásné stu-
dentské roky. Se spolužáky jsme vytvořili 
divadelní spolek Spolupospolu. Hráli jsme 
interaktivní divadlo pro děti. 

Jak jsi se dostala k práci v rádiu? 
Jedna moje spolužačka na DAMU (Hanka 

Shánělová) pracovala v Českém rozhlasu. 
Občas nám o své práci vyprávěla a já se při-
stihla při tom, že mě profese moderátora 
nebo redaktora v rádiu hodně zajímá. A tak 
jsem se jednou před prázdninami vydala do 
budovy Českého rozhlasu a na vrátnici se 
zeptala, jestli bych tam nenašla nějakou bri-
gádu na léto. Poslali mě za paní Tikalovou, 
která měla v rozhlasu na starosti elévy, ta mě 
vyzpovídala a hned mi dala do ruky mikrofon 
a nahrávací zařízení a poslala do ulic nato-
čit anketu. Ty prázdniny jsem strávila v uli-

cích Prahy a točila a točila ankety. Byla to 
úžasná škola, krom toho že jsem musela 
úplně odhodit ostych a oslovovat cizí lidi, 
jsem také musela natočený materiál smys-
luplně sestříhat a nabídnout do vysílání. 
Dařilo se mi, a tak jsem postupně začala točit 
reportáže, až jsem nakonec dostala nabídku 
od režisérky Radiožurnálu Jarky Kaucké na 
vysílání vlastního pořadu Handycamping. 
To byla asi moje nejkrásnější práce v roz-
hlase. Sama jsem si vybírala témata i hosty 
a hodinový pořad, který se vysílal každý čtvr-
tek večer na Radiožurnálu, i moderovala. 

Co je ke Tvé práci zapotřebí? Jaké 
schopnosti, dovednosti, vzdělání…

Já potřebuji být na práci dobře připra-
vená. Ať už dělám rozhovor s politikem, 
hercem nebo lékařem. Musím o dané pro-
blematice hodně vědět. Pak jsem se naučila 
poslouchat, co mi lidé říkají a reagovat na 
to. A nejdůležitější je nebát se zeptat. Nor-
málně – lidsky – srozumitelně. Vždycky si 
říkám, že když budu odpovědi rozumět já, 
pak i posluchači. A vzdělání? Nemám vystu-
dovanou žurnalistiku a pracuji v nejposlou-
chanějším rádiu v Česku. Myslím si, že když 
člověk něco opravdu chce a jde si za tím, pak 
vzdělání není rozhodující. 

Čím je pro Tebe práce v rádiu přitažlivá? 
Práci v rozhlasu jsem propadla. Je to 

neskutečné dobrodružství a zábava, je to 
také práce s češtinou a nechybí ani adrena-
lin. Koktejl toho všeho je pro mě přesně to, 
co mě dělá pracovně spokojenou. 

Setkáváš se se známými osobnostmi? 
Rozhovorů s nádhernými a zajímavými 

lidmi mám za sebou opravdu hodně. Vzpo-
mínám si na Marka Ebena, kterého jsem 
zpovídala na Filmovém festivalu v Karlových 
Varech a měla velkou trému. On byl ale tak 
vlídný a okouzlující, že jsme si za pár minut 
prostě příjemně povídali. Podobné to bylo 
i s dokumentaristkou Helenou Třeštíkovou 
a také nikdy nezapomenu na rozhovor se 
Zdeňkem Pohlreichem, který mluvil o vaření 
a jídle s takovým zápalem, že jsem měla 
chuť hned všechny ty jeho dobroty ochut-
nat. Nezapomenutelná setkání jsou vždy 
s Boženou Jirků – ředitelkou Nadace Charty 
77 – Konto bariéry. A zvláštní setkání jsou 
pro mě ta „politická“. Jako redaktor Českého 
rozhlasu nesmím dát najevo, co si o daném 
politikovi či političce myslím, ke každému 
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musím přistupovat se stejným zájmem, a to 
je občas velká výzva 

Každému vysílání samozřejmě před-
chází pečlivá příprava. Někdy je však zapo-
třebí improvizace, aby posluchač neodha-
lil případný drobný nedostatek. Stal se Ti 
během vysílání nějaký trapas?

Zatím se mi vysloveně žádný trapas 
s velkým T nestal. Ten stále vyhlížím! Že 
jsem někdy někomu popletla jméno, nebo se 
občas přeřekla, to ano. Ale s kolegy si občas 
děláme ve studiu přímo při vysílání legrácky, 
a to je pak těžké ustát. Takže nás výjimečně 
můžete přímo v živém vstupu zastihnout 
smějící se, aniž by bylo posluchači zřetelné, 
čemu. Snad nám to laskavý posluchač pro-
mine. 

Popiš nám svůj běžný pracovní den. 
Kloubí se Tvá práce snadno s péčí o rodinu?

S pandemií koronaviru se můj pracovní 
rytmus dost změnil. Vysílám na Radiožur-
nálu téměř každé ráno (mezi 5 a 9 hodinou) 
z domova počasí. Můj běžný den tedy začíná 
ve 4 hodiny ráno. Ve 4.30 volám do Českého 
hydrometeorologického ústavu, abych se 
od odborníků dozvěděla novinky o počasí, 
které pak zpracuji do jednotlivých vstupů. 
V 5:15 mě můžete poprvé slyšet se zprá-
vami o počasí. Ranní vysílání končí v 9 hodin 
a tím končí i má rozhlasová práce pro ten 
který den. (Jak říkám, mám dream job – 
práci snů – v době, kdy ostatní začínají, já 
končím). Pak si jdu zaběhat, trochu protáh-
nout tělo jógou a pustím se do úklidu, praní, 
atd…Před polednem musím mít také uva-
řený oběd, protože žijeme v Rakousku, kde 
není obvyklé, že by byly ve školách jídelny, 
takže každé dítě jde na oběd domů. Odpo-

ledne se pak věnuji dětem (mám 3 syny), 
společně jezdíme na kole, chodíme na pro-
cházky, pečeme nebo něco tvoříme. Celý den 
nám pak končí kolem 9 večer, kdy ukládám 
děti do postelí, já v té době už také uléhám 
a občas si stihnu ještě přečíst nějakou kapi-
tolu knížky – teď momentálně jsem dočetla 
bezvadný cestopis od Terezy Boučkové 
o Bhútánu. 

Máš vůbec nějaký čas na své koníčky 
a odpočinek? Se třemi dětmi je to asi 
téměř nemožné.

Jak jsem už zmínila, ráda sportuji. A to se 
právě dá docela dobře spojit s aktivitami dětí. 
Potřebuji ale také někdy dělat něco sama, 
takže dopolední běh a jóga jsou čistě mé akti-
vity. Pak jsem také velká cestovatelka. A i do 
toho už jsem namočila děti. Naprosto sdílí 
mou vášeň pro blízké i daleké výlety, takže 
stále něco plánujeme. Teď v době kovidu je 
to obtížnější, žijeme ale v krásné zemi, kde 
je stále co objevovat, takže i v tomto období 
poznáváme nová místa. Naposledy jsme byli 
– vloni na podzim – několik dní v nádherném 
poutním místě Mariazell. Ráda ale také ces-
tuji sama, takže jsem v létě stihla 5 dní ve 
Florencii, kde jsem si užila všechny umě-
lecké skvosty bez davů a front. 

Před námi je krásný májový čas. Jak 
ho plánuješ prožít a kdy přijedete do Kun-
valdu?

Do Kunvaldu jezdím velmi ráda a snažím 
se, aby to bylo i často. A jsem si jistá, že 
v květnu přijedu. Moje mamka má totiž kula-
tiny, takže se něco chystá 

Děkuji za rozhovor.
Marta Gregušová

Dobré zprávy

Poděkování
Ráda bych poděkovala skupině „SouSe-

díme“, hlavně rodině Jindrových, jménem 
babiček a všech ostatních, kteří v době pan-
demie uvítají každou aktivitu, která by naše 
děti zaujala, za Zajíčkovu cestu kolem Krej-

sova kopce. I když v době velikonoční počasí 
příliš nepřálo pobytu venku, jistě se dal 
nějaký den vybrat. Já jsem si s mými nej-
mladšími vnučkami také zpestřila tento svá-
teční čas. Moc jsme si procházku užily. 
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Nebyla dlouhá, byla poučná a na konci děti 
čekala sladká odměna. Podle toho, jak děti 
nadšeně reagovaly, hodnotím akci na jed-
ničku s hvězdičkou.

Děkujeme!
Marie Ruszová 

Zajíčkova cesta
Zdravotním nařízením omezené svátky 

jara znamenaly, že radost z Velikonoc v dět-
ských očích pohasne. Proto se vznikající 
občanské sdružení SouSedíme rozhodlo 
uspořádat pro radost dětí, rodičů i široké 
veřejnosti „Zajíčkovu cestu“.

Trasa vedla od 1. do 11. dubna dolním 
Kunvaldem okolo Krejsova kopce. Na děti 
čekala cestou spousta zajíčků. Někteří 
zajdové pokládali záludné otázky o veliko-
nočních zvycích a o Kunvaldu.

Odpovědi děti zapisovaly do křížovky 
s tajenkou. Úspěšní luštitelé si v cíli mohli 
vzít odměnu v podobě obrázku se zajíčkem 
a sladký bonbónek. Děti ozdobily zajíčkům 
u kapličky keříček nádhernými, vlastnoručně 
vyrobenými vajíčky. Věřte nevěřte, sešlo se 
jich tu téměř 70 kusů.

Děkujeme všem, kteří se zúčastnili 
a všem, kteří nám zanechali milé vzkazy 
a poděkování. Máme radost z fotografií 
a komentářů na Facebooku.

Velký dík patří i občanům, kteří se zapo-
jili a z vlastní iniciativy doplňovali v cíli 
sladké odměny!

Jsme moc rádi, že jsme v této nelehké 
době mohli alespoň malou měrou rozptý-
lit nejen obyvatele naší obce. Těšíme se na 
další setkání.

Za SouSedíme: Anna Dlabková, Monika a Hana Jindrovy

Poklad na půdě.
Věděli jsme, že na půdě sokolovny se léta 

povaluje jakási stará opona, prý z původního 
jeviště sokolských ochotníků. A tak někteří 
zvědavci z nás, co přišli na brigádu do 
sokolovny v červnu 2019, jsme šli „tu věc“ 
okouknout. Nejprve ale bylo třeba sundat 
sloup – cívku s navinutou oponou dolů 
a položit tenhle nejméně šestimetrový sloup 
mezi dva dolní trámy. Toho se chopili dva 
nejvyšší chlapi v Sokole Eda Š. a Vojta F. Pak 
jsme oponu začali odmotávat. Pravý okraj 

opony byl tak zpuchřelý a slepený, že bylo 
nutné ji v této části proříznout, abychom 
mohli pokračovat. Pak musela opona znovu 
nahoru mezi dva horní trámy a teprve teď 
ji bylo možné rozvinout. K úžasu všech se 
před námi, pod vrstvou prachu a špíny, obje-
vil obraz typické české krajiny s hradem tyčí-
cím se na kopci a olemovaný krásně řase-
nými závěsy. Po chvíli překvapení a dohado-
vání jsme se shodli, že jde o Karlštejn. 

Dlouho mi leželo v hlavě, proč zrovna 
Karlštejn. Tušila jsem, že za tím něco bude. 
Nejmíň posté jsem vzala do ruky kroniku 
obce a nalistovala si zápisy týkající se stavby 
sokolovny…a našla jsem, co jsem hle-
dala! Ještě že to tehdejší kronikář pan učitel 
A. Simon neopomněl zaznamenat!: 

8. ledna 1922 byl v nové sokolovně 
sokolský prvý ples, 15. ledna hasičský. První 
divadlo: Vrchlický „Noc na Karlštejně“ se 
hrálo na oslavu narozenin T. G. Masaryka 
(tedy v březnu toho roku). Jeviště ochotnic-
kého divadla přeneseno od Múllerů do soko-
lovny. Nové jeviště (oponu) maloval vynika-
jící akademický malíř O. Hlavsa.

Dole pod čarou se ještě krčil zápis drob-
ným písmem o autorovi obrazu:

O. Hlavsa nar. v Německé Rybné 
1. listop. 1889 zemřel v Praze 11/2 1936. 
Byl příbuzný s Fr. Olbrychem č.p. 263 a Jos. 
Olbrychem č.p. 194 a docházel k nim. Měli 
společnou babičku Františku Bílkovou 
z čís. 147. 

Na podzim mi p. Radka Krčmářová půj-
čila své staré fotky sokolovny. A mezi nimi 
jsem našla právě tu, kde je vidět původní 
jeviště se spuštěnou malovanou oponou 
s Karlštejnem! 

Tak a co teď? Zavřít oči před dědictvím 
po zakladatelích Sokola a nechat stoletou 
oponu nadále hnít na půdě, nebo se pokusit 
o její záchranu? Na radu a pomoc přijeli man-
želé Bergerovi z Písečné (Šárka a Petr Eda Š. 
kontaktoval). Po prohlídce opony na půdě 
bylo vidět, že jsou nálezem v naší soko-
lovně ohromeni, více než my, laici. Tak velký 
obraz od malíře Oldřicha Hlavsy ještě nevi-
děli. Okamžitě nám přislíbili pomoc. Připraví 
předběžný restaurátorský záměr včetně roz-
počtu a zjistí možnosti dotace na restau-
rování opony či její nejzachovalejší části. 
K tomu ale budou potřebovat oponu přesně 
změřit, zjistit stav plátna v celé jeho ploše 
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Počasí v roce 2020
Meteorologické stanice v okrese Ústí nad 

Orlicí:
* Dolní Lipka – 541,2 m n.m. *Kameničná 

– 474,6 m n.m. * Kunvald – 487,0 m n.m. 
*Podlesí 380,0 m n.m. *Svatý Jiří – 
406.5 m n.m. *Žamberk – 411,1 m n.m.

Leden – průměrná teplota 0,0 °C, sně-
hová pokrývka byla 4,0 cm, a to od 4.1. 
do 5.1. a dále od 18.1. do 23. 1. 2020.

Únor – průměrná teplota byla 3,7 °C, 
měsíc lze vyhodnotit jako teplotně mimo-
řádně nadnormální, sněhová pokrývka byla 
od 3.2. do 12.2. 2020, a to od 10 do 3 cm.

Březen – průměrná teplota byla 3,9 °C, 
což je možno hodnotit jako teplotně nor-
mální.

Duben – průměrná teplota 9,0 °C – tep-
lotně normální měsíc, ranní teploty ve dnech 
1.4. – 4. 4. 2020 byly do – 7,8 °C do – 3,7 °C.

Květen – průměrná teplota 10,8 °C, tep-
lotně lze měsíc hodnotit jako silně podnor-
mální. Sníh již nikde nebyl, v tomto měsíci 
byl zaznamenán vítr po 18 dní. 

Červen – průměrná teplota 16,4 C, měsíc 
teplotně normální, první bouřky od 16.6. 
do 18.6. 2020.

Červenec – průměrná teplota 17,6 °C, 
teplotně normální.

Srpen – průměrná teplota 18,9 °C, tep-
lotně normální.

Září – průměrná teplota 14,1 °C, teplotně 
nadnormální.

Říjen – průměrná teplota 9,4 °C, teplotně 
nadnormální, sníh nebyl zaznamenán. 

Listopad – průměrná teplota 4,2 °C, tep-
lotně normální, ráno byly mlhy, poprašek 
sněhu od 21.11. do 29. 11. 2020.

Prosinec – průměrná teplota 2,0 °C, 
teplotně nadnormální, sněhová pokrývka 
nebyla. 

Rok 2020 byl průměrnou teplotou 9,1 °C 
silně nadnormální a stal se pátým nejteplej-
ším rokem za posledních 7 let. 

Srážky
*Leden – 20,7 mm *Únor – 133,6 mm 

*Březen – 47,2 mm *Duben – 29,4 mm 
*Květen – 46,7 mm *Červen – 288,1 mm 
*Červenec – 53,9 mm *Srpen – 100,7 
mm * Září – 98,2 mm *Říjen – 121,8 mm 
*Listopad – 36,5 mm *Prosinec – 32,1 mm.

Celkem tedy napršelo 1008,9 mm a bylo 
144 dnů s deštěm, a to počet dnů se sráž-
kami do 5,00 mm – 85, se srážkami od 5,00 
– 10,00 mm – 28 a počet dnů se srážkami 
nad 10,00 mm bylo 31. 

Zdeněk Hofman za AGROEKO Žamberk 

a přesně určit použitou malířskou techniku. 
To ale bude vyžadovat přesun opony z půdy 
dolů a pak ji za přítomnosti Bergerových roz-
vinout na podlaze v sále, aby mohli provést 
šetření a vše zdokumentovat.

A tak se stalo, že dne 28. února 2021 
sokolové pod taktovkou Edy Š. vysunuli 
oponu střešním, komínovým okénkem ven 
a uvázanou na lanech ji opatrně spustili dolů. 
Předtím ji obalili prodyšnou fólií, aby zabrá-

nili dalším škodám. Venkem ji pak přenesli 
do zadní části jeviště a konce sloupu pod-
ložili dvěma stoly. V sokolovně není v sou-
časné době žádný provoz, a tak zde opona 
může v klidu počkat na návštěvu restaurá-
torů Bergerových. 

Věříme, že s pomocí takových odbor-
níků, jakými Bergerovi bezesporu jsou, 
se nám povede zachránit alespoň část té sta-
rodávné opony.

Sokol-ka Zdenka 
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policejní auta. Ta musela být dostatečně 
velká a pevná, protože na místo kol měla 
právě mazance. Barevné provedení aut bylo 
samozřejmě dle skutečnosti a nechyběl 
ani nápis Pomáhat a chránit. Některé děti 
nakreslily policejní auta v menší velikosti. 
I ta byla využita a pomocí špejle se stala 
ozdobou dalších jednotlivých mazanců. 
Takto připravené voňavé zásilky obdrželo 
Obvodní oddělení Policie České repub-
liky v Rokytnici a v Žamberku. Všichni byli 
z obdarování velmi potěšeni a také překva-
peni. Prý mysleli, že se peče jen zdravot-
níkům.

Díky šikovnosti a obětavosti babiček se 
podařilo napéct tolik voňavých mazanců, 
že jimi byli obdarováni opět i zdravotníci 
v Hradci Králové a Ústí nad Orlicí. Jistě už 
tušíte, jaká auta jsme vyráběli zdravotní-
kům. Ano správně. Sanitky z kartonu pohá-
něné mazancovými koly.

Ovšem ani nemocnicemi to tentokrát 
neskončilo. Přemýšleli jsme, komu dal-
šímu potřebnému bychom v této nelehké 
době udělali radost. Vzpomněli jsme na 
profesionální hasiče ze Žamberka, kteří 
před časem zasahovali při záchraně dětí, 
které se propadly pod led zámeckého ryb-
níka v Žamberku. Byla to velká tragédie 
a zasáhla každého z nás. Oslovila jsem 
pana Jiřího Duška ohledně možnosti pře-
dání mazanců. Okamžitě zkontaktoval své 
kolegy hasiče a předání bedýnky mazanců 
a nakresleného hasičského auta se usku-
tečnilo.

Ráda bych touto cestou poděkovala 
všem babičkám i dětem, bez jejich pečení 
by se toto nemohlo uskutečnit. Velký dík 
také patří těm, kteří už od podzimu minu-
lého roku dopravují naše pamlsky, výrobky 
a výkresy do nemocnic. Je to paní Ema 
Ruszová a pan Matouš Paďour.

Marta Gregušová

Velikonoční svátky
Letos připadly kalendářně na 1.4. 2021 

(Zelený čtvrtek) a 5.4. (Velikonoční pondělí). 
Na rozdíl od minulého roku, kdy všichni 
věřící sledovali Velikonoční triduum pro-
střednictvím televizních přenosů, tyto Veli-
konoce jsme mohli být v kostelích přítomni. 
Počet věřících byl sice omezen, jelikož od 
1.3. platil nouzový stav s omezením pohybu 
mezi okresy, ale i tak se všichni snažili prožít 
svátky umučení, smrti a zmrtvýchvstání 
Ježíše Krista opravdově. 

V naší farnosti byla slavena mše 
sv. na Boží hod velikonoční, ostatní dny Veli-
konočního tridua sloužil pan farář v Kláš-
terci. Někteří věřící využili i možnosti navští-
vit jiné kostely v našem okrese. Po nedělní 
slavnosti Zmrtvýchvstání se konal malý 
Misijní jarmark. Dětí z Misijního klubka doma 
nasely obilí do květináčů a ty pak nazdobily 
veselými dekoracemi s velikonoční téma-
tikou. Výrobky byly určeny na nedělní svá-
teční stůl a hlavně pro radost. Té je v této 
době opravdu potřeba.

 Marta Gregušová

Pečení mazanců pro policisty, 
zdravotníky a hasiče

S vyhlášením omezení pohybu mezi 
okresy, jsme na jejich hranicích potkávali 
policejní hlídky velmi často. Policisté se vět-
šinou snažili být vstřícní a trpělivě vysvět-
lovali cestujícím nově nastalá opatření. V té 
době vznikl nápad obdarovat policisty něja-
kou tou upečenou dobrotou. Prožívali jsme 
právě předvelikonoční dobu, která je spo-
jena s pečením mazanců, perníků a jiných 
velikonočních dobrot. No a kdo umí takové 
mazance úplně nejlépe? Komu se každo-
ročně povedou? No přece našim babič-
kám. Poprosila jsem proto několik babiček 
dětí z Misijního klubka, aby se svými vnou-
čaty upekly mazance. No a aby děti jen neu-
jídaly rozinky a mandle, dostaly i výtvar-
nou výzvu. Tvořily ze čtvrtek, nebo kartonu 

Okénko farnosti
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1. Pečení pro zdravotníky.
2. Sundavání opony z půdy kunvaldské sokolovny.
3. Pečení pro hasiče.
4. Paní Marcela Hálová v rozhlasovém studiu. 
5. Na Zajíčkově cestě.


